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Zahájení schůze Poslanecké sněmovny 

15. června 2022 

Přítomno: 170 poslanců 

 

(Schůze zahájena v 15.00 hodin.) 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Vážené paní poslankyně, vážení páni poslanci, 

vážení členové vlády, zahajuji tímto 26. schůzi Poslanecké sněmovny. A aby byla zaznamenána 

naše účast, tak vás nejprve odhlásím a prosím, abyste se všichni přihlásili identifikačními 

kartami. 

Schůzi svolala předsedkyně Poslanecké sněmovny podle § 51 odst. 4 našeho jednacího 

řádu na základě žádosti 105 poslanců. Pozvánka vám byla rozeslána elektronickou poštou, a to 

v úterý 7. 6. 2022. 

Dovolte, abych nyní přistoupil k určení dvou ověřovatelů této schůze. Navrhuji, abychom 

určili poslankyni Miladu Voborskou a poslance Ondřeje Koláře. Táži se tedy, jestli někdo má 

nějaký jiný návrh? Zagonguji a pustíme se za chviličku do hlasování. 

Předtím, ještě než k nám dorazí kolegové na hlasování, tak omluvy. A to konkrétně pan 

poslanec Flek dnes mezi 14. a 16. hodinou z důvodu jednání, dále paní poslankyně Krutáková 

od 15 do 16 hodin z pracovních důvodů, dále pan poslanec Andrej Babiš, a to od 15 hodin do 

konce dne z pracovních důvodů, a pan poslanec Bělor od 16.30 do 19.30 hodin z pracovních 

důvodů a od 15 hodin z důvodu nemoci paní poslankyně Hanzlíková. 

A já jenom zopakuji, že budeme hlasovat o ověřovatelích této schůze – paní poslankyni 

Voborské a panu poslanci Kolářovi. 

Takže zahajuji hlasování. Kdo je pro? Kdo je proti? 

Hlasování 1, přihlášeno 114, pro 107, proti 1. Výsledek: přijato. Čímž konstatuji, že jsme 

ověřovateli 26. schůze Poslanecké sněmovny určili paní poslankyni Voborskou a pana poslance 

Koláře. 

A nyní přistoupíme ke stanovení pořadu 26. schůze, jehož návrh je uveden na pozvánce. 

Jenom připomínám, že podle § 54 odst. 7 zákona o jednacím řádu rozhodne Sněmovna pouze 

o pořadu uvedeném v žádosti. Nelze navrhnout žádnou změnu ani doplnění pořadu a rovněž tak 

nelze rozšiřovat schválený pořad. 

Takže nyní budeme hlasovat o celém návrhu pořadu 26. schůze Poslanecké sněmovny, 

a to tak, jak byl písemně předložen. 

Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Kdo je proti? 

Hlasování 2, přihlášeno 124, pro 123, proti nikdo. Výsledek: přijato. Pořad schůze tedy 

byl schválen. 

Nyní tedy můžeme přistoupit k prvnímu bodu pořadu číslo 

 

1.  

 Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 117/1995 Sb., o státní  

 sociální podpoře, ve znění pozdějších předpisů, a zákon č. 111/2006 Sb.,  

 o pomoci v hmotné nouzi, ve znění pozdějších předpisů  

 /sněmovní tisk 235/ - prvé čtení podle § 90 odst. 2 
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Upozorňuji, že je navrženo, abychom tedy s návrhem zákona vyslovili souhlas již 

v prvém čtení. Z pověření vlády návrh uvede místopředseda vlády ministr práce a sociálních 

věcí pan Marian Jurečka. Prosím, ujměte se slova, pane ministře. 

 

Místopředseda vlády, ministr práce a sociálních věcí ČR Marian Jurečka: Děkuji. 

Dobré odpoledne, vážený pane předsedající, kolegyně, kolegové. Dovolte mi, abych uvrhl – ne 

uvrhl, ale uvedl tento návrh zákona, a tím ho také uvrhl tady do projednávání Poslanecké 

sněmovny, respektive návrh novel dvou zákonů, a sice zákona číslo 117 o státní sociální 

podpoře a zákona číslo 111 o pomoci v hmotné nouzi. Hlavním cílem návrhu těchto dvou 

zákonů a tohoto sněmovního tisku číslo 235 je udělat kroky, které povedou ke zjednodušení 

administrace příspěvku na bydlení a také ke zvýšení výše rodičovského příspěvku 

z 10 000 korun měsíčně na 13 000 korun a zvýšení vlastně flexibility čerpání této částky. 

Když to vezmu opravdu v nějaké větší míře detailu, tak smyslem toho zjednodušení 

v oblasti právě státní sociální podpory je v případě příspěvku na bydlení zrušení povinnosti 

podávat každoročně novou žádost o příspěvek na bydlení. Proto i tento návrh zákona 

předkládáme podle § 90, protože pro většinu těchto žadatelů tím klíčovým termínem je 

1. červenec tohoto roku. A jsme tady v situaci, kdy poslední měsíce opakovaně slyšíme kritiku 

na řekněme velkou administrativní náročnost tohoto příspěvku jak pro úředníky úřadu práce, 

tak i pro samotné žadatele. A právě jedním z kroků, který komplikuje život, a vlastně to 

vyžaduje opakované předkládání žádosti, je povinnost tu žádost podat. Takže to je první věc, 

zrušení povinnosti podávat každoročně tuto novou žádost. 

Zároveň dalším krokem je snížení frekvence povinného dokládání příjmů a nákladů na 

bydlení pro příspěvek na bydlení z té frekvence, která je dneska stanovena čtyřikrát ročně, na 

frekvenci na dvakrát ročně. 

Dále je to zrušení povinnosti rozepisovat náklady za plnění poskytovaná z užívání bytu 

na jednotlivé položky. Dále, nárok na příspěvek na bydlení nebude nově podmíněn předložením 

zaúčtování záloh vyplacených nákladů na bydlení. Dále je to i ta již zmíněná zvýšená 

maximální měsíční výše rodičovského příspěvku z dosavadních 10 000 korun na 13 000 korun 

pro rodiče bez denního vyměřovacího základu. 

Dále je to úprava zmocňovacího ustanovení, kdy nově vláda bude moci upravit výši 

částek normativních nákladů na bydlení s přihlédnutím k odhadu průměrného navýšení úrovně 

nákladů na energie mezi kalendářním rokem, pro který se výše částek normativních nákladů na 

bydlení stanoví, a kalendářním rokem předcházejícím, tedy podle odhadu Ministerstva 

průmyslu a obchodu a Energetického regulačního úřadu. Zároveň je nově zakotvena možnost 

zvýšit nařízením vlády částky normativních nákladů na bydlení i v průběhu kalendářního roku. 

To znamená, tu situaci, kterou jsme udělali výjimečně pro tento rok, tak abychom to umožnili 

i do budoucna. 

Nově bude moci účastník řízení předložit úřadu práce veškeré listiny ve formě prosté 

kopie. Zachována ale zůstává možnost úřadu práce v těch případech, kde to bude úřad práce 

považovat za nezbytně nutné, aby tam bylo předložení v tom originále. Dnes u všech těch příloh 

vyžadujeme povinně originál, což výrazným způsobem komplikuje zase žadatelům celý průběh 

administrace a vyžaduje to na ně zbytečně vyšší náklady. 

V oblasti pomoci v hmotné nouzi dochází k úpravám dávky mimořádné okamžité pomoci 

rozšířením o další okruh mimořádné události, které když nastanou, může být osoba orgánem 

pomoci v hmotné nouzi rovněž považovaná s přihlédnutím k příjmům a sociálním 

a majetkovým poměrům za osobu v hmotné nouzi. Další mimořádnou situací se rozumí taková 

situace, v jejímž důsledku může být osoba ohrožena bytovou nouzí nebo jiným ohrožením 

v oblasti bydlení, nezajištěním základních životních podmínek, a této situaci lze jen obtížně 

předejít a není možné ji zvládnout vlastními silami. 
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Zvyšuje se také bonifikace při zápočtu důchodu pro účely nároku a výši dávek pomoci 

v hmotné nouzi. Dále je také úprava, která orgánům pomoci v hmotné nouzi umožní na základě 

správního uvážení pro účely nároku a výše všech dávek pomoci v hmotné nouzi nepřihlížet 

k příjmu, jehož započítání do rozhodného příjmu by nebylo možné spravedlivě požadovat. 

Mění se rozhodné období pro dávky mimořádné okamžité pomoci. Dále je změna 

současného stanovení okruhu společně posuzovaných osob pro účely hodnocení nároku na 

mimořádnou okamžitou pomoc k úhradě nezbytného jednorázového výdaje. Dále je také změna 

příslušnosti pro dávky pomoci v hmotné nouzi podle místa, kde žadatel a s ním společně 

posuzované osoby bydlí. Tímto opatřením se zrychlí dostupnost dávek pro osoby, které bydlí 

mimo kraj, kde mají hlášený svůj trvalý pobyt. 

Dále je zde možnost využít elektronického formuláře. Dále širší využití prostých kopií 

listin, zjednodušení řízení stanovením dalších odchylek od správního řádu a snížení množství 

doručovaných oznámení. 

Účinnost zákona je navrhovaná k 1. červenci roku 2022, proto je tento tisk navrhován 

v rámci schválení podle § 90. Vedli jsme v posledních dnech debatu se zástupci i opozice. Vím, 

že tady jsou výhrady k tomu schválení podle § 90. Hledáme nějakou cestu, kterou si myslím, 

že jsme nalezli, pro to, abychom i přes ty výhrady, které tady jsou, dospěli k tomu klíčovému, 

a to abychom do 30. června dokázali tento návrh dvou zákonů projednat celým Parlamentem 

a dokázali dostat do Sbírky zákonů, abychom tu účinnost k 1. červenci stihli. Takže věřím, že 

to dokážeme zvládnout, byť to je věc, která tady není úplně obvyklá, v tak krátkém čase to 

projednat v rámci druhého a třetího čtení, ale myslím, že jsme tu cestu dokázali najít. Děkuji 

každopádně za případnou podporu tohoto zákona, která směřuje k tomu, abychom lidem 

v České republice zjednodušili v této tíživé situaci způsob žádání, administrace a dostupnosti 

vůbec podpory v rámci příspěvku na bydlení. Děkuji vám. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Děkuji, pane ministře. A nyní prosím, aby se slova 

ujala zpravodajka pro prvé čtení, paní poslankyně Lesenská. Máte slovo, paní poslankyně. 

 

Poslankyně Vladimíra Lesenská: Děkuji, vážený pane předsedající. Děkuji panu 

ministrovi za předkládací zprávu. Já jako zpravodaj mohu konstatovat, že předkládaný tisk číslo 

235 se dotýká příspěvku na bydlení, dotýká se rodičovského příspěvku a mimořádné okamžité 

pomoci ze systému pomoci v hmotné nouzi. Všechny tyto dávky mění tak, aby byla jednodušší 

administrace, protože jak úřad práce, tak jeho klienti, co se týče formulářů a vůbec způsobu 

žádání, mají plné ruce práce, proto jsem ráda, že ministerstvo navrhuje, aby o příspěvek na 

bydlení bylo požádáno, a příspěvek na bydlení nadále pak bude vlastně poskytován na dobu 

neurčitou, pokud nedojde ke změnám, které tento příspěvek budou rušit. 

Dokládat příjmy a všechny požadované dokumenty budou klienti, nebo poživatelé této 

dávky, jednou za půl roku. Pokud dojde k některé ze změn, které jsou v návrhu zákona 

vyjmenovány, v průběhu čtvrtletí, mohou doložit toto i během čtvrtletí. Nicméně dávka nebude 

snížena, zůstane v původní výši, bude se měnit až jednou za půl roku. Co se týče rodičovského 

příspěvku, tak tam dojde k navýšení této dávky ze současných 10 000 měsíčně na 13 000 

měsíčně a díky tomu tedy dojde ke zkrácení vlastně doby čerpání. A změna zákona 

č. 111/2006 Sb., což je zákon o pomoci v hmotné nouzi, definuje další zákonné situace, které 

mohou nárok na tuto dávku založit. Podrobně to tady zmínil pan ministr. 

Já bych asi v tuto chvíli v rámci své zprávy další detaily nerozebírala. Jenom znova budu 

konstatovat, že předkladatel navrhl, aby Poslanecká sněmovna s návrhem zákona vyslovila 

souhlas právě již v prvním čtení. To je z mé strany v tuto chvíli vše. Děkuji. 
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Místopředseda PSP Karel Havlíček: Děkuji paní zpravodajce. A nyní tedy otevírám 

obecnou rozpravu, do které se přihlásili zatím tři. A vidím tady paní předsedkyni Schillerovou 

s přednostním právem, takže ji poprosím o její příspěvek. 

 

Poslankyně Alena Schillerová: Děkuji za slovo, pane místopředsedo. Já nechám věcnou 

stránku na své kolegy, kteří jsou specialisté na oblast sociálního zabezpečení, možná potom je 

nějakým způsobem ještě podpořím. Ale v tuto chvíli jsem tu z jiného důvodu. Jsem tu proto, 

abych jménem klubu hnutí ANO a klubu SPD dala veto podle § 90 jednacího řádu. Není to 

proto, že bychom chtěli prodlužovat jednání tohoto podle nás velmi důležitého zákona, nechám 

stranou i to, že je podáván tak pozdě a potom se spěchá na devadesátku, tuto kritiku si nechám 

na jindy, ale je to proto, že chceme mít možnost podat pozměňovací návrhy a uplatnit je tam, 

kde to podle nás je důležité. Nicméně po předběžné dohodě se zástupci koalice jsme připraveni 

podpořit i to minimální zkrácení lhůt, které bude navrženo ze strany zástupců koalice. Děkuji 

vám. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Ano, děkuji. Vzhledem k tomu, že tady padlo veto, 

tak jedeme standardním systémem. A v tomto případě otevírám... ano, máme zde přednostní 

právo. Pan předseda Výborný. Máte slovo. 

 

Poslanec Marek Výborný: Děkuji, pane místopředsedo. Abych plynule navázal na slova 

paní předsedkyně, které děkuji za vstřícnost a pochopení, tak vzhledem k tomu, že bylo dáno 

veto na projednání v režimu § 90, tak poprosím Sněmovnu, aby posléze na závěr hlasovala 

o zkrácení lhůty k projednání sněmovního tisku 235, novely zákona o státní sociální podpoře, 

podle § 91 odst. 2 jednacího řádu na jednu hodinu. Je to extrémní možnost, jsme si toho vědomi, 

zmiňovala to nakonec i paní předsedkyně Schillerová. Dohoda i se zástupci všech poslaneckých 

klubů, i klubu SPD, je taková, že poté, pokud toto Sněmovna schválí, tak bych požádal 

o přestávku na jednání této schůze Poslanecké sněmovny na 30 minut a sešel by se urgentně 

výbor pro sociální politiku, který by projednal tento tisk. A zítra v 18 hodin by mohlo 

standardně podle takto zkrácené lhůty proběhnout druhé čtení tohoto sněmovního tisku 235. 

Děkuji. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Děkuji. Tak jestli jsem tomu teď správně rozuměl, 

tak vlastně na konci si odhlasujeme zkrácení na jednu hodinu. Ano, což je asi možné, takže 

mám to zde poznamenáno a na konci dám o tom hlasovat. V každém případě teď jsme tedy 

v obecné rozpravě, kterou tímto tedy otevírám, a přihlásili se tři poslanci zatím. Jako první paní 

poslankyně Pastuchová. Paní poslankyně, máte slovo. 

 

Poslankyně Jana Pastuchová: Děkuji, pane místopředsedo. Dovolte, abych se vyjádřila 

k tomuto sněmovnímu tisku, novele o státní sociální podpoře, a k bodu, který je navrhován ke 

změně, a to je rodičovský příspěvek. Já chápu, že cílem tohoto návrhu je, aby byla možná 

flexibilita při čerpání této dávky a aby umožnila rodinám v téhle tíživé situaci čerpat si více 

peněz z rodičovské. Já jsem čekala, a opět musím zdůraznit, že KDU má ve svém programu 

podporu rodin, podporu rodin, podporu rodin, ale tady tu podporu opět nevidím. Čekala bych, 

že když navrhne vlastně zrychlené čerpání rodičovského příspěvku, že tam dojde také 

k nějakému navýšení tohoto příspěvku. 

Ten minimální výběr rodičovského příspěvku se dělal z nějakého důvodu a dělal se 

vlastně proto, aby některé rodiny, kterým nešel stanovit denní vyměřovací základ pro peněžitou 

pomoc v mateřství nebo 70 % třicetinásobku vyměřovacího základu, tak se jim tato částka 

původně nechala na 7 000 korunách. V minulém volebním období jsme tuto částku navýšili na 

10 000, ale byl navýšen i rodičovský příspěvek. Nyní to navyšujeme na 13 000, ale bez 



8 

navýšení rodičovského příspěvku. Co to znamená pro některé rodiny? Některé rodiny, ano, si 

pomohou, ale některé rodiny, kterým nešel vypočítat vyměřovací základ, protože třeba 

nepracovaly, si tu rodičovskou vyberou o sedm měsíců dříve. 

Mluvila jsem s kolegyněmi, úřednicemi, na úřadu práce a ty mi řekly – a četla jsem to 

i v tisku, ptá se na to i pan Středula: vyčerpají to o sedm měsíců dříve a co se stane? Tyto rodiny 

přijdou na úřad práce a požádají si o sedm měsíců dříve o sociální dávky. Takže já nevím, jestli 

jsme tím rodinám pomohli. Nebo jsme pomohli tím, že sociální dávky budou vypláceny 

některým rodinám o sedm měsíců dříve, než by tak mělo být. Říkám, já jsem pro, pomozme 

rodinám, ale myslím si, že tady jsme pomohli zase jenom některým, které si půjdou o sedm 

měsíců dřív pro sociální dávky. 

My s kolegy připravujeme určitě pozměňovací návrh, který ještě dopracováváme. Ale 

mohu říci, že budeme navrhovat pozměňovací návrh takový, který bude zpřísněný tím, že těch 

13 000 si budou moci navýšit rodiny, u kterých byl možný vyměřovací základ, které pracovaly. 

Tím vlastně myslím, že dosáhneme toho, že ušetříme i státní peníze nás všech, protože sociální 

dávky jdou z našich daní. Myslím si, že to bude spravedlivé pro rodiny, které pracují a dítě si 

pořídí, než pro rodiny, které nepracují a pak si jdou pro ty dávky. Děkuji. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Děkuji paní poslankyni. Další, kdo je přihlášen do 

rozpravy, je paní poslankyně Šafránková. Máte slovo. 

 

Poslankyně Lucie Šafránková: Děkuji za slovo, pane místopředsedo. Vážené kolegyně, 

vážení kolegové, náš poslanecký klub SPD tento návrh finálně podpoří. Ale vzhledem k tomu, 

že ho považujeme za nedostatečný a chceme ho ještě vylepšit, tak k němu budeme podávat 

pozměňovací návrh a doprovodné usnesení. 

Zjednodušení administrativy a snížení administrativní zátěže související s prokazováním 

nároku a čerpáním příspěvku na bydlení i některých dalších dávek státní sociální podpory, 

zejména u přídavku na dítě, podporujeme dlouhodobě. Zároveň ale také tady upozorňuji na 

možnost zneužívání sociálních dávek, což řešil právě náš návrh na ukončení jejich zneužívání, 

který zde však vaše pětikoalice před pár týdny odmítla. Takže ho připravujeme a rozhodně ho 

předložíme znovu. Stejně tak dlouhodobě upozorňujeme na nutnost celkového zjednodušení 

příliš složitých formulářů a jejich příloh a procedur žádostí o tyto dávky. Přesně tohoto se pak 

bude týkat naše doprovodné usnesení. 

Rozhodně podpoříme rozšíření okruhu situací, kdy budou mít občané nárok na 

mimořádnou okamžitou pomoc v rámci dávek v hmotné nouzi. Jak jsme viděli v době covidové 

krize, jsou situace, kdy tato forma podpory občanům je v daný moment nejvhodnější, 

nejrychlejší a v podstatě jediná možnost. 

Také dále podporujeme i zvýšení měsíčního limitu rodičovského příspěvku na 13 000, 

což je v dnešní situaci prohlubující se sociální krize jistě potřebné. Ale zde zároveň upozorňuji, 

že k tomuto budu podávat pozměňovací návrh, aby se zvýšil i samotný rodičovský příspěvek, 

a to o souhrnnou míru inflace od jeho posledního zvyšování, což je teď aktuálně zhruba 

o 60 000 korun. Za situace, kdy se rodiny s malými dětmi v důsledku raketově rostoucí inflace 

tažené růstem cen základních životních nákladů, bydlení, energií, potravin, pohonných hmot 

a dalších statků a služeb propadají ve velkém do příjmové chudoby, přicházejí o veškeré úspory 

a hrozí jim pád do dluhové spirály či exekucí, považujeme tato opatření za nezbytně nutná. 

Současně budu také navrhovat, aby tento příspěvek byl valorizován pravidelně ze zákona právě 

dle růstu inflace vyjádřené přírůstkem indexu spotřebitelských cen za předchozí kalendářní rok 

podle údajů Českého statistického úřadu. 

Děkuji a prosím vás v budoucnu o podporu našeho pozměňovacího návrhu 

a doprovodného usnesení. 
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Místopředseda PSP Karel Havlíček: Děkuji paní poslankyni a prosím dalšího 

přihlášeného do rozpravy a to je pan poslanec Aleš Juchelka. Máte slovo, pane poslanče. 

 

Poslanec Aleš Juchelka: Moc děkuji, pane předsedající. Dneska to bude opravdu velmi 

rychlé. Domnívám se, že si řekneme samozřejmě své ohledně pozměňovacích návrhů, ale 

pravděpodobně jsme všichni velmi plni těmi zprávami, které se na nás řítí z pražského 

magistrátu, takže budeme dneska velmi rychlí, si myslím. 

My jsme tady ohledně státní sociální podpory svědky toho, že budeme například 

samozřejmě zjednodušovat veškeré formuláře, které mají sloužit k tomu, aby se lidé mohli na 

příspěvek na bydlení domoci jednodušší formou. Já tomu rozumím. Ten kontext doby je takový, 

že si takovéto opatření samozřejmě žádá. Jenom bych moc poprosil pana ministra, jestli by 

mohl říct, kolik v tuto chvíli tedy máme vyplaceno těch příspěvků na bydlení. To znamená, 

kolik lidí se už k tomuto přihlásilo a jaká je ta nominální hodnota v korunách, kolika rodinám 

jsme vlastně jako stát už pomohli tím příspěvkem na bydlení. 

Samozřejmě že budeme také mít pozměňovací návrhy, tak jako moje předřečnice říkala, 

k rodičovskému příspěvku. Tam my jsme to už avizovali po celou dobu, že budeme chtít navýšit 

rodičovský příspěvek na 400 000 korun. Měli jsme to v předvolebním programu. Proto budeme 

dávat pozměňovací návrh tady v tomto duchu úplně stejně, jako říkala má předřečnice, 

s valorizací. Tak já pevně věřím, že tady toto projde. Možná že tam bude ještě nějaký jiný 

pozměňovací návrh ohledně rodičáku, protože vím, že celou dobu slibovali Piráti podporu rodin 

právě tím, že navýší rodičák. Tak snad je nehodili přes palubu a snad využijí této možnosti 

a státní sociální podporu, která bude otevřena i ve druhém čtení, tak využijí k tomu, že ten 

pozměňovací návrh snad také dají, že pouze o tom neřečnili. 

Celková hodnota tedy toho rodičovského příspěvku by byla o 100 000 větší. Je to dáno 

samozřejmě kromě toho, že tady čelíme bezprecedentní inflaci, také tím, že chceme prostě 

a jednoduše oceňovat všechny ty, kteří pečují o nejmladší dítě v rodině. V neposlední řadě 

taktéž prohloubit možnosti i díky tady této částce na slaďování rodinného a pracovního života 

například tím, že navýšený rodičovský příspěvek zvýší množnost spolufinancování 

předškolních zařízení pro děti, jako jsou dětské skupiny. Opatření se dotkne všech příjemců 

toho rodičáku. Tedy také těch, kteří k datu účinnosti návrhu, tak jak ten pozměňovací návrh 

samozřejmě máme koncipovaný, nevyčerpali tu původní celkovou částku této dávky. To jak 

samozřejmě pro jednotlivé děti, tak i pro vícerčata. 

Takže toliko v krátkosti. Můžeme samozřejmě o tom začít debatovat. Moc děkuji za tu 

vstřícnost na všechny strany, že to projednáme ještě do toho 1. 7., abychom de facto třeba 

100 000 lidí neuvrhli k tomu, aby museli zase znovu přijít na úřad práce a znovu přes referenty 

žádat o příspěvek na bydlení, tak jak to je každé čtvrtletí. Takže děkuji moc. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Ano, děkuji panu poslanci Aleši Juchelkovi a táži 

se, jestli ještě někdo má zájem. Ano, vidím zde zájem paní místopředsedkyně Richterové. 

 

Místopředsedkyně PSP Olga Richterová: Srdečně zdravím. Já jsem, vážené kolegyně 

a kolegové, sem přišla poděkovat za tu vstřícnost, se kterou to bude projednáno. Chtěla jsem 

zdůraznit, jak je skvělé, že budeme postupovat v tom zjednodušení vyplácení příspěvků. Roky 

jsme tady přijímali věci, které zesložiťovaly, konečně zjednodušíme. Jsem ráda, že jsem měla 

příležitost se na tom osobně podílet, a velice si vážím i práce těch, kteří to velmi narychlo 

připravovali, protože to byla opravdu velmi intenzivní práce i těch úředníků a úřednic na 

ministerstvu. Přijde mi fér to tady taky říct. Bylo to opravdu pod velkým časovým tlakem. 
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Ještě jednu věc bych ráda zmínila. Dneska je přibližně jen asi 30 % oprávněných 

domácností, které pobírají, nechávají si pomoci skrze příspěvek na bydlení, takže myslím, že je 

také důležité si říci zejména třeba pro domácnosti opravdu seniorů, kteří si už nemohou 

přivydělat, aby se nestyděli, aby si řekli o pomoc, třeba i přes kontaktní centra bydlení, a aby 

příspěvek na bydlení, který bude jednodušší a bude s ním opravdu méně papírování, využívali. 

To by byl takový můj druhý apel a zároveň snad i příspěvek k tomu, aby se rozšířilo povědomí 

o téhle cílené pomoci těm, kdo prostě bez ní by nemohli dále bydlet ve svém bytě. Takhle je 

celou dobu koncipován. 

A co se týče ještě jedné věci související vlastně s tím limitem 13 000, zvednutým limitem 

13 000 korun měsíčním pro rodičovský příspěvek, to je poslední věc, za kterou chci poděkovat. 

Jsem velice ráda za to, že k této změně limitu dochází. Já jsem vlastně v minulém období tady 

měla pozměňovací návrh, který navyšoval ten limit na 10 000 korun z předcházejících myslím 

7 600. Proč? Protože ve finále to je umožnění svobody volby lidem, ať si každá rodina nastaví 

tu situaci svoji rodinnou a délku čerpání, jak potřebuje. A současně vlastně se to nekryje s tím, 

kolik v případě toho souběhu čerpání rodičovského příspěvku a příspěvku na bydlení v průměru 

ta domácnost má, takže to furt není jaksi zbytečně v kolizi. Já věřím, že do budoucna se nám 

podaří najít shodu na tom rodičovském příspěvku. 

A nyní už zmíním velmi závěrem, také samozřejmě v téhle novele jsme nemohli řešit 

všechno, takže tam prostě třeba není vyřešení kolizního limitu 92 hodin, který nyní omezuje 

zejména nízkopříjmovější domácnosti v přístupu k péči o malé děti. Je tam samozřejmě celá 

řada variant, jak by se to dalo řešit, ať už navýšením tohoto limitu, nebo úplně vypuštěním 

tohoto limitu, což bych já preferovala. Budeme se o tom dále bavit. Nicméně nyní jde zejména 

o to, aby tato novela, tak jak je předložena, prošla, abychom mohli zjednodušit čerpání 

příspěvku na bydlení, a to je pro mě priorita, abychom opravdu od 1. července toto měli pro lidi 

co nejjednodušší. Takže ještě jednou velice děkuji za tu vstřícnost a podporu a věřím, že se nám 

podaří dlouhodobě dořešit i ty další aspekty. Děkuji. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Já děkuji. Ještě před závěrečným slovem do 

obecné rozpravy se hlásí pan ministr Jurečka. 

 

Místopředseda vlády, ministr práce a sociálních věcí ČR Marian Jurečka: Děkuji 

moc a děkuji za tu velmi korektní a konstruktivní debatu. Já musím říct, že vlastně opravdu teď, 

pokud se nám to podaří stihnout projednat, tak se opravdu posuneme hodně klientsky, protože 

my kromě těch konkrétních změn, které jsou (nesrozumitelné) v zákonu, máme připravené 

i změny vlastně v oblasti přijímání toho formuláře až do toho procesu zpracovávání a výplaty 

v rámci úřadů práce. Já jsem vám nechal jako poslankyním a poslancům, myslím, že ve čtvrtek 

minulého týdne, rozeslat vlastně nějaký stručný přehled o tom, kam bychom chtěli z hlediska 

toho klientského přístupu pro ty žadatele to dokázat posunout. A pokud se to podaří, tak se to 

prostě od toho června, respektive července rozeběhne. 

Pokud jde o ty debaty kolem zvýšení rodičovského příspěvku, tady samozřejmě je 

potřeba to brát taky v nějakém kontextu toho balíčku celkového, kdy se bavíme nejen o té větší 

flexibilitě, ale také se bavíme i o provázaném opatření, které se bude týkat toho sněmovního 

tisku následujícího, a to je oblast podpory částečných úvazků, kdy když tyto věci dáme 

dohromady, tak prostě dáváme těm rodinám nejenom větší flexibilitu v tom čerpání, ale i větší 

flexibilitu v oblasti možností si aktivně sám na pracovním trhu zvýšit příjem pro domácnost. 

Samozřejmě debaty o tom celkovém zvýšení rodičáku jako takového, ty tady jsou a já za sebe 

to vnímám jako krok, který je v diskusi jako nějaké opatření v budoucnu, ke kterému můžeme 

také případně přistoupit, ale jako celek je zase vidět i ty rozpočtové dopady a v rámci celostátní 

sociální podpory je tato podpora vlastně v rámci výplaty rodičáku ekonomicky a rozpočtově 

nejnáročnější. Takže tolik k tomuto komentář. 
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Pak zde byla ještě i konkrétní otázka na tu výši podpory v rámci příspěvku na bydlení. 

Celkově je to za první čtyři měsíce tohoto roku zhruba objem v částce 3,1 miliardy korun. Když 

to vezmu v konkrétním počtu žadatelů, tak v lednu to bylo 143 477 lidí, v únoru 132 226, 

v březnu to bylo číslo 168 804, v dubnu to bylo 165 408 a v květnu 145 353 v případě žádostí 

o příspěvek na bydlení. Pak jsou samozřejmě i počty žadatelů na příspěvek, na doplatek na 

bydlení a na mimořádnou okamžitou pomoc. Ta čísla se také vyvíjela s tím, že vlastně největší 

kulminace byla právě na období měsíce března a dubna i v případě doplatku na bydlení. 

Takže tolik asi k těm informacím, které tady ještě padaly v té obecné rozpravě. Děkuji za 

pozornost. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Děkuji, pane ministře. S faktickou poznámkou se 

přihlásila paní poslankyně Pastuchová. Máte slovo. 

 

Poslankyně Jana Pastuchová: Děkuji. Já bych se chtěla zeptat, pane ministře, jestli máte 

nějakou statistiku, kolika rodin se týká vlastně to vybírání rodičovského příspěvku těch 10 000, 

kolika rodinám pomůžeme, když jim to teď zvedneme na 13 000, a jestli ještě máte nějaký 

rozbor, jestli to byli studenti, což chápu, protože nemohli doložit, a ty ostatní rodiny, jestli máte, 

kolika rodinám tedy, jak říká paní poslankyně Richterová, pomůžeme k tomu, že si to rychleji 

vyberou. Nebo ano, jsou to studenti, ale jestli máte statistiku, kolik rodin teď vybírá 

desetitisícový příspěvek a teď bude moct třináct, protože opravdu tyto rodiny nám budou 

o sedm měsíců dřív žádat o sociální dávky. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Děkuji. Pan ministr chce ještě reagovat. 

 

Místopředseda vlády, ministr práce a sociálních věcí ČR Marian Jurečka: Já to teď 

z hlavy říct neumím. Jsem připraven potom do jednání výboru dnešního nebo na příštím jednání 

tu informaci doplnit, vytáhnout ji ze systému úřadů práce a tu informaci dát. Teď ji opravdu 

v tenhle okamžik nejsem schopen zajistit. Děkuji. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Děkuji a táži se, jestli ještě někdo má zájem 

vystoupit v rámci obecné rozpravy? Nevidím nikoho, tím tedy končím obecnou rozpravu a táži 

se pana ministra, jestli má zájem o závěrečné slovo? Není. Paní zpravodajka? Rovněž ne. 

Tak nyní se tedy budeme zabývat návrhem na přikázání výborům k projednání a nejprve 

rozhodneme o přikázání garančnímu výboru. Předsedkyně Poslanecké sněmovny svým 

rozhodnutím navrhla přikázat předložený návrh k projednání výboru pro sociální politiku 

jakožto výboru garančnímu. Já se tedy ptám, jestli někdo navrhuje přikázání jinému výboru než 

garančnímu? Nevidím nikoho. Přistoupíme tedy k hlasování. 

Já jsem zagongoval, a než dorazí kolegové, tak ještě dvě omluvy, a to u paní 

místopředsedkyně Kovářové od 15 do 16 hodin z pracovních důvodů a u paní 

místopředsedkyně Mračkové Vildumetzové od 15 hodin do konce jednacího dne, a to 

z rodinných důvodů. 

Tak jsme u hlasování. Kdo tedy souhlasí s tím, aby předložený návrh byl přikázán 

k projednání výboru pro sociální politiku jako garančnímu výboru? Zahajuji hlasování. Kdo je 

pro? Kdo je proti? 

Hlasování číslo 3, přihlášeno 147, pro je 137, proti nikdo. Výsledek: je přijato. 

Paní předsedkyně Poslanecké sněmovny nenavrhla přikázat tento návrh dalšímu výboru. 

Táži se tedy, jestli má někdo návrh na přikázání dalšímu výboru nebo výborům k projednání? 
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Nevidím zde. V tom případě můžeme přistoupit k hlasování o zkrácení lhůty tak, jak navrhl pan 

předseda Výborný. 

Jenom zopakuji, budeme hlasovat o tom, že zkracujeme lhůtu na jednu hodinu. 

Zahajuji hlasování. Kdo je pro? Kdo je proti? 

Hlasování číslo 4, přihlášeno 147, pro 133, proti 1. Výsledek: je přijato. 

Pan předseda Výborný chce vystoupit s přednostním právem, ano? 

 

Poslanec Marek Výborný: Děkuji, pane místopředsedo. Na základě dohody předsedů 

klubů prosím o přestávku v jednání Poslanecké sněmovny do 16.15 hodin, tak aby se avizovaně 

mohl sejít mimořádně výbor pro sociální politiku. Děkuji. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Ano. A ještě předtím mě požádal o organizační 

pokyn poslanec Kaňkovský. 

 

Poslanec Vít Kaňkovský: Milé kolegyně, kolegové, chtěl bych požádat členy výboru pro 

sociální politiku, abychom se bezprostředně sešli v místnosti 55, to znamená tady pod sálem. 

Děkuji. 

 

Místopředseda PSP Karel Havlíček: Děkuji. A já tedy vyhlašuji přestávku do 16.15 

hodin. Děkuji. 

(Jednání přerušeno v 15.42 hodin.) 

(Místopředseda Havlíček oznámil prodloužení pauzy. Jednání pokračovalo v 16.30 hodin.) 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Přeji hezké odpoledne. Vážené kolegyně, 

vážení kolegové, čas na přestávku vypršel, budeme tedy pokračovat v jednání. 

Já otevírám bod číslo 

 

2.  

 Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 155/1995 Sb.,  

 o důchodovém pojištění, ve znění pozdějších předpisů, a některé další zákony  

 /sněmovní tisk 237/ - prvé čtení podle § 90 odst. 2 

 

Upozorňuji, že je navrženo, abychom s návrhem zákona vyslovili souhlas již v prvním 

čtení. Z pověření vlády předložený návrh uvede místopředseda vlády a ministr práce 

a sociálních věcí Marian Jurečka. Prosím, pane ministře, ujměte se slova. 

 

Místopředseda vlády, ministr práce a sociálních věcí ČR Marian Jurečka: Děkuji. 

Dobré odpoledne, vážená paní předsedající, kolegyně, kolegové. Já si dovolím krátce uvést 

tento navržený tisk, sněmovní tisk číslo 237, a tedy novelu zákona o důchodovém pojištění. Jde 

v této věci o to, že k 1. lednu tohoto roku došlo ke změně v případě pěstounů, kdy se vytvořily 

dvě kategorie pěstounů – zprostředkovaných a nezprostředkovaných – s tím, že dříve byla 

prostě kategorie pěstouni, kteří dostávali odměnu pěstouna, teď nově se u kategorie 

nezprostředkovaných vytvořil příspěvek při pěstounské péči. Došlo i k nějakému rozlišení 

těchto finančních ohodnocení, do toho já teď v tento okamžik nemám ambici příliš jít do 

hloubky. Myslím si, že tady byly určité argumenty, jak k tomuto kroku přistoupit, tak 

i argumenty, že částečně s tou vaničkou se vylívá i to dítě, protože jsou tady i pěstouni, kteří 
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dokázali začít pečovat o to dítě, aniž by to bylo zprostředkováno právě krajským úřadem, ale 

protože například přímo to dítě si dokázali najít v SOS vesničce, klokánku a podobně. 

Nicméně my se tady touto novelou zákona o důchodovém pojištění snažíme zhojit jednu 

záležitost, kdy k tomu 1. lednu došlo k tomu, že tito nezprostředkovaní pěstouni nám vypadli 

ze systému důchodového pojištění, do kterého byli řekněme včleněni v roce 2013, kdy postupně, 

když se podíváme do historie, stát se snažil nastavovat pozitivní a progresivnější podmínky pro 

ocenění právě pěstounů, abychom měli dostatečnou kapacitu lidí, kteří jsou ochotni dělat to 

zázemí, pečovat o děti, být těmi pěstouny, abychom dokázali snižovat počet dětí, které máme 

v dětských domovech, v kojeneckých zařízeních. Takže tady tenkrát v roce 2013 se dala i ta 

možnost anebo tento benefit kromě té finanční odměny i v tom, že ten člověk je v systému 

důchodového pojištění, je brán jako státní pojištěnec, a od 1. ledna u nezprostředkovaných 

pěstounů tato možnost se ztratila. 

Když jsme se zabývali v průběhu prvního čtvrtletí situací těchto lidí, tak kromě toho, že 

by rádi řešili i otázku, i tu finanční, na kterou teď není dostatečný časový prostor a která 

zasluhuje nějakou hlubší analýzu a třeba i některé systémové změny, tak jsem se nakonec 

rozhodl předložit alespoň tuto novelizaci, která by upravila tu část, která se právě týká 

důchodového pojištění, abychom u těchto lidí zhojili určitou míru diskriminace, která tady 

nastala. Takže tato novela opravdu řeší to, abychom dokázali tyto lidi do toho systému vrátit, 

a já se hlásím k tomu, že budeme potom připravovat i nějaké další změny, které by měly být 

propracovány, měly by být systémovější, jakým způsobem upravit celou tu agendu motivace 

pěstounů, jejich odměňování, ale zároveň i jejich podmínky pro to, aby se pěstouny mohli stát, 

a tak dále. Takže to je věc, která nepatří teď do tohoto návrhu. To je asi to podstatné. 

Kdybych měl zmínit ještě finanční dopady, tak ty finanční dopady očekáváme na základě 

odhadu v rozsahu 20 až 30 milionů korun ročně, v dlouhodobém horizontu by to mělo klesnout 

někde k 10 milionům korun ročně, ale myslím si, když si vezmeme proti tomu náklady, které 

jsou na dítě, které máme v nějaké formě ústavní péče, tak ty se nám pohybují mezi 

80 a 120 tisíci korun měsíčně a tato forma je nejenom, řekněme, myslím, bližší z hlediska té 

opravdu láskyplné rodičovské péče, která je potom těmto dětem poskytována, tak je logicky 

efektivnější, pokud jde o ty náklady, které vynakládáme z veřejných rozpočtů. 

Takže bych chtěl poprosit o podporu tohoto návrhu. Připomínám, že i tento návrh je zde 

předkládán vládou a je navrhováno jeho schválení podle § 90 již v prvním čtení. Tolik asi 

stručně na úvod. Děkuji za pozornost. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, pane ministře. A nyní prosím, aby se 

slova ujal zpravodaj pro prvé čtení, pan poslanec Jiří Navrátil. Prosím, pane poslanče, máte 

slovo. 

 

Poslanec Jiří Navrátil: Vážená paní místopředsedkyně, vážené kolegyně a kolegové, 

dovolte mi, abych jako zpravodaj představil vám vládní návrh zákona, kterým se mění zákon 

č. 155/1995 Sb., o důchodovém pojištění, ve znění pozdějších předpisů, a některé další zákony, 

které máme pod tiskem 237, které poslancům byly doručeny 3. června 2022. 

Návrh zákona přináší do oblasti základního důchodového pojištění rozšíření okruhu 

náhradních dob pojištění, a to o takzvané nezprostředkované pěstouny ve smyslu zákona 

č. 359/1999 Sb., o sociálně-právní ochraně dětí. Návrh cílí na osoby s dětmi svěřenými do péče 

před 1. lednem 2022, kterým zajišťuje účast na důchodovém pojištění stejně jako před novelou 

zákona o sociálně-právní ochraně dětí. Návrh rovněž přináší možnost nepříspěvkové účasti na 

důchodovém pojištění v takzvaném adaptačním dvouletém období pro osoby, které přijaly do 

náhradní rodinné péče dítě po 31. 12. 2021. 
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Dovolte mi krátce taktéž odůvodnit účast pěstounů na důchodovém pojištění, které je 

řešeno dle § 5 zákona č. 155/1995 Sb., v průběhu času několikrát se již změnilo. V roce 1996 

byli důchodového pojištění účastni pouze pěstouni, kteří vykonávali pěstounskou péči ve 

zvláštních zařízeních. Od 1. 6. 2005 zakládal účast na důchodovém pojištění nejen výkon 

pěstounské péče v zařízení podle zvláštních právních předpisů, ale také pěstounům, kterým byla 

za výkon pěstounské péče vyplacena odměna – pěstounům ale, kteří měli v pěstounské péči tři 

a více dětí, nebo alespoň jedno dítě s těžkým postižením. Další významná změna nastala 

v lednu roku 2013. Okruh důchodového pojištění pěstounů podstatně se rozšiřuje, osoby 

pečující o dítě a osoby vedené v evidenci osob, které mohou vykonávat pěstounskou péči na 

přechodnou dobu, a těmto osobám začíná být vyplácena odměna pěstounů. Poslední změna, 

o které mluvil ministr, nastala s účinností od 1. ledna 2022, kdy se změnil zákon č. 359/1999 Sb. 

v tom směru, že osobám vykonávajícím takzvanou nezprostředkovanou pěstounskou péči 

přestává náležet odměna pěstouna, ale poskytuje se jim nová dávka, příspěvek při pěstounské 

péči, a díky tomuto příspěvku již nemají účast na důchodovém pojištění. 

Závěrem shrnutí. Důvodem návrhové úpravy má být primárně kompenzace změny 

podmínek pro výkon pěstounské péče z důvodu zákona a jeho novely č. 359/1999 Sb., 

o sociálně-právní ochraně dětí, účinné od 1. ledna 2022. Návrh rovnou přináší možnost 

nepříspěvkové účasti na důchodovém pojištění v takzvaném adaptačním období pro osoby, 

které přijaly do náhradní rodinné péče dítě či děti. Děkuji vám. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, pane zpravodaji. Poprosím vás, abyste 

zaujal své místo u stolku zpravodajů. A nyní otevírám obecnou rozpravu, do které se přihlásila 

paní místopředsedkyně Richterová s přednostním právem. Prosím, máte slovo. 

 

Místopředsedkyně PSP Olga Richterová: Srdečně zdravím, vážené kolegyně, vážení 

kolegové, vážení členové vlády. Já chci opět jen velice krátce poděkovat zase za to, že můžeme 

napravit situaci pro pěstouny. Za to, že to snad zvládneme opět velmi rychle a že ty principy 

teď v rodině, principy toho, že chceme, aby co nejvíce dětí vyrůstalo skutečně s pečující osobou, 

jednou, ne s lidmi, kteří, byť se mohou sebevíce snažit, tak ale když pečují na směny, tak to 

zkrátka nefunguje pro ty děti tak dobře. A že jako Sněmovna ukážeme, že tuto péči umíme 

ocenit. 

Vyzdvihla bych velmi ráda i tu novinku, kterou zmiňovali i mí předřečníci, a sice ono 

adaptační období. Odborníci dlouho upozorňovali na to, že děti převzaté do rodinné péče, děti 

s traumaty, děti samozřejmě s baťůžkem těch problémů, protože si prošly věcmi, kterými by si 

děti procházet neměly, zkrátka mají při příchodu do nové rodiny potřebu, aby jim bylo 

věnováno mnohem více času a pozornosti. Toto adaptační období má pomoci jim tuto pozornost 

a čas na péči o ně zaručit. Já jsem velmi ráda za to, že to tam máme zahrnuté. Jsem ráda, že 

jsem mohla být u začátku zavádění tohoto adaptačního období. A nyní jde o to, aby se nám 

podařilo dlouhodobě přispět k takové celkové podpoře pěstounské péče, aby ti profesionálové, 

kteří projdou náročným školením, dlouho se na to připravují, opravdu dostávali servis od státu, 

podporu, jakou potřebují. Vím, že je to náš společný zájem v této Sněmovně. Jenom zároveň 

vím, kolik o sebe jaksi soupeřících prioritních zájmů tu je, tak jsem chtěla vyzdvihnout tyto lidi, 

jejich laskavá srdce a to, že zároveň od nás samozřejmě správně očekávají podporu a ne to, že 

se jim někdy, byť i třeba omylem, zhorší podmínky. To napravujeme a za to, jak už jsem řekla, 

ještě jednou děkuji. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, paní místopředsedkyně. A nyní mám 

zde dvě faktické poznámky. Paní poslankyně Bělohlávková. Ne? Tak to ano, odmazávám. A pan 

poslanec Růžička se přihlásil k faktické. Ne? Také ne, dobře, děkuji, odmazáváme. A nyní 

máme zde přihlášenou paní poslankyni Lucii Šafránkovou. (Poslankyně Šafránková hovoří 
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s poslankyní Schillerovou.) Ano, a dává přednost paní předsedkyni Schillerové s přednostním 

právem. Prosím. 

 

Poslankyně Alena Schillerová: Děkuji za slovo, paní místopředsedkyně. Dovolte, abych 

jménem klubu hnutí ANO a klubu SPD dala veto podle § 90 jednacího řádu. Není to žádná 

zdržovací taktika, ale chceme napravit některé technické chyby – je to po dohodě – které byly 

přijaty v oblasti důchodového pojištění minulou Sněmovnou a činí teď obrovské aplikační 

problémy. Takže to je jediný důvod, proč dávám veto, abychom mohli napravit tyto chyby, 

a samozřejmě jsem připravena zase akceptovat, nebo jsme připraveni akceptovat zkrácení lhůt. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji. A nyní, než dám slovo paní poslankyni 

Šafránkové, načtu omluvu. Omlouvá se pan poslanec Hendrych z pracovních důvodů mezi 

18.00 a 23.50. Paní poslankyně Šafránková. Ne, tak ještě ne. S přednostním právem pan 

předseda Výborný, prosím. 

 

Poslanec Marek Výborný: Děkuji, paní místopředsedkyně, děkuji paní kolegyni 

Šafránkové, vaším prostřednictvím. Já jen abychom drželi linku té rozpravy, navážu na paní 

předsedkyni Schillerovou a na dohodu předsedů klubů. Respektujeme veto na § 90, ale poprosil 

bych, aby na závěr do projednání prvního čtení sněmovního tisku 237 bylo hlasováno 

o zkrácení lhůty mezi prvním a druhým čtením podle § 91 odst. 2 na jeden den. Děkuji. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Ano, děkuji, zaznamenala jsem si. A nyní 

poprosím paní poslankyni Šafránkovou. Prosím, máte slovo. 

 

Poslankyně Lucie Šafránková: Děkuji vám za slovo, paní místopředsedkyně. Vážené 

kolegyně, vážení kolegové, co se týče tohoto vládního návrhu, tak my bychom jej podpořili 

klidně ihned, ale protože obsahuje některé diskriminační prvky vůči některým pěstounům, a to 

jen na základě data převzetí dítěte do pěstounské péče, tak k němu budu tedy za SPD podávat 

pozměňovací návrh. 

Jde o návrh, který upraví podobu rozšíření okruhu náhradních dob pojištění, a to tak, že 

by se napříště týkala všech nezprostředkovaných pěstounů, nikoli pouze těch, kteří převzali dítě 

do péče před 1. lednem 2022, kdy vstoupila v platnost poslední novela zákona o sociálně-

právní ochraně dětí. Není jediný důvod k tomu, proč účast na náhradní době pojištění upírat 

nezprostředkovaným pěstounům, kteří převzali opuštěné děti do své péče po tomto datu, jestliže 

o tyto děti pečují řádně jako ostatní pěstouni a není mezi nimi žádný rozdíl z hlediska právního 

ani faktického postavení. Vládní návrh je tudíž velmi poškozuje zejména sociálně 

a ekonomicky, a to dlouhodobě. Nestavme bariéry mezi pěstouny, kteří dělají pro společnost 

velmi záslužnou a nedocenitelnou práci. Nechť mají všichni pěstouni, i ti nezprostředkovaní, 

stejná práva a stejné podmínky. Děkuji. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, paní poslankyně. A nyní je přihlášen 

pan poslanec Juchelka. Prosím, máte slovo. 

 

Poslanec Aleš Juchelka: Já moc děkuju, paní předsedající. Já děkuju Ministerstvu práce 

a sociálních věcí. Jedná se samozřejmě o retroaktivitu, která bude zpětně nějakým způsobem 

vypořádána podle toho, jakým způsobem se právě tady tato novela zákona upravovala během 

minulého volebního období. Nicméně my jsme v tom minulém volebním období tady tímto 

pozměňovacím návrhem, kterého jsem i já autorem, velmi navýšili dávky v pěstounské péči pro 

dlouhodobé a přechodné pěstouny a dali jsme tam valorizaci právě u tady této zprostředkované 
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pěstounské péče na minimální mzdu. A taktéž jsme valorizovali a dali na valorizační 

mechanismus životního minima dávky právě u nezprostředkovaných pěstounů, například 

u příbuzenských. 

Ta hlavní změna, která tam je, je, že se nestává právě nově příspěvek při pěstounské péči, 

jak o tom hovořil pan zpravodaj Navrátil, vaším prostřednictvím, že se jedná o testovanou 

dávku. Naopak my jsme to změnili, že se jedná o netestovanou dávku. To znamená, že to 

dostanou všichni příbuzní pěstouni bez toho, aby se jim nějakým způsobem testoval majetek, 

úspory nebo příjmy. To je velikánský posun, poněvadž každý, kdo bude mít například své 

vnouče v pěstounské péči, tak dostane minimálně u zdravého dítěte do čtyř let 12 000 korun 

čistého. A proto se tam to vlastně upravilo, protože se to má co nejvíce přiblížit té rodině a tomu, 

jakým způsobem pečuje rodina, a ne de facto aby někteří příbuzní pěstouni, babičky 

a dědečkové, kteří jsou ještě v produktivním věku, mají třeba 46 let, mně píšou babičky, tak aby 

de facto nepracovali a aktivně se nepodíleli na tom, jakým způsobem to dítě v té jejich rodině 

vyrůstá a jak ho vychovávají. To znamená, tím důsledkem bylo co nejvíce přiblížit tu rodinu 

příbuzenskou k té běžné rodině, v níž se starají babičky a dědečkové o svá vnoučata. Takže já 

děkuji i za ten adaptační bonus, to je určitě krok vpřed. To znamená, že vlastně dítě, které je 

nad svým věkem, a ten příbuzný pěstoun nepobírá rodičovský příspěvek, tak tam bude 

adaptační bonus, což já jenom kvituji. Takže děkuji moc. A určitě se budeme těšit i na nějaké 

hlubší reformy v rámci sociálně-právní ochrany dětí nejen u těch částek, ale u celé té reformy 

vlastně péče o ohrožené děti. Děkuji. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, pane poslanče. Hlásí se ještě někdo do 

obecné rozpravy? Není tomu tak. Ptám se... Ještě pan poslanec Kaňkovský. Prosím, máte slovo. 

 

Poslanec Vít Kaňkovský: Vážená paní místopředsedkyně, kolegyně, kolegové, já bych 

si dovolil požádat a načíst návrh na zkrácení lhůty pro projednání ve výborech na jeden den. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Ano, pane poslanče, děkujeme. Tento návrh 

již zazněl. Hlásí se tedy ještě někdo do obecné rozpravy? Není tomu tak. Končím obecnou 

rozpravu a ptám se na závěrečná slova. Pan ministr, pan zpravodaj? Není zájem. 

Návrh na vrácení předloženého návrhu ani návrh na zamítnutí nezazněl. A vzhledem 

k tomu, že bylo vzneseno veto, tedy námitka, budeme se nyní zabývat návrhem na přikázání 

výborům k projednání. Nejprve rozhodneme o přikázání garančnímu výboru. Předsedkyně 

Poslanecké sněmovny svým rozhodnutím navrhla přikázat předložený návrh k projednání 

výboru pro sociální politiku jako výboru garančnímu. Navrhuje někdo přikázání jinému výboru 

jako garančnímu? Není tomu tak. Já ještě přivolám kolegy z předsálí. 

A nyní tedy můžeme přistoupit k hlasování. Já zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro? 

Kdo je proti? 

Hlasování číslo 5, přihlášeno 160 poslanců a poslankyň, pro 150, proti nikdo. Návrh byl 

přijat. Konstatuji tedy, že tento návrh byl přikázán k projednání výboru pro sociální politiku 

jako garančnímu výboru. 

Předsedkyně Poslanecké sněmovny nenavrhla přikázat tento návrh dalšímu výboru. Má 

někdo návrh na přikázání dalšímu výboru k projednání? Není tomu tak. 

Nyní bychom hlasovali o návrhu na zkrácení lhůty mezi prvním a druhým čtením na 

jeden den. 

Já zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro? Kdo je proti? 
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Hlasování číslo 6, přihlášeno 161 poslanců a poslankyň, pro 147, proti žádný. Výsledek 

je tedy takový, že jsme přijali tento návrh a lhůta byla zkrácena mezi prvním a druhým čtením 

na jeden den. Je tomu tak, ano? Děkuji. 

A já nyní končím projednávání tohoto bodu a přistoupíme k projednávání bodu číslo 

 

3.  

 Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 589/1992 Sb., o pojistném  

 na sociální zabezpečení a příspěvku na státní politiku zaměstnanosti,  

 ve znění pozdějších předpisů, a další související zákony  

 /sněmovní tisk 236/ - prvé čtení podle § 90 odst. 2 

 

Upozorňuji, že je navrženo, abychom s návrhem zákona vyslovili souhlas již v prvém 

čtení. Z pověření vlády předložený návrh uvede místopředseda vlády a ministr práce 

a sociálních věcí Marian Jurečka. Prosím, pane ministře, ujměte se slova. 

 

Místopředseda vlády, ministr práce a sociálních věcí ČR Marian Jurečka: Děkuji. 

Dobré odpoledne, vážená paní předsedající, kolegyně, kolegové. Dovolím si tedy uvést stručně 

sněmovní tisk číslo 236, novelu zákona č. 589 o pojistném na sociální zabezpečení. Novela 

tohoto zákona se snaží tady do našeho českého pracovního prostředí přinést motivaci 

zaměstnavatelů ve větší míře realizovat částečné úvazky. Je to téma, o kterém se tady dlouhé 

roky hovoří, volají po něm i zaměstnavatelé, volají po něm i zaměstnanci, lidé, kteří jsou ve 

specifických životních situacích, a několikrát v minulosti bylo poměrně blízko k tomu, aby se 

nějaká takováto úprava i realizovala, avšak nepodařilo se ji dotáhnout do konce. 

Tento návrh tedy předpokládá to, abychom vytvořili podmínky, kdy budeme motivovat 

zaměstnavatele formou pětiprocentní slevy na odvodu na pojistném z vyměřovacích základů 

u zaměstnanců v pracovním nebo ve služebním poměru, a bude se to týkat jasně specifikované 

skupiny osob: Bude se to týkat občanů starších 55 let. Bude se to týkat občanů a zaměstnanců 

tedy, kteří pečují o dítě mladší 10 let, jehož je rodičem, nebo který má v péči nahrazující péči 

rodičů na základě rozhodnutí příslušného orgánu dítě mladší 10 let, nebo pečuje o blízkou 

osobu mladší 10 let, která je závislá na pomoci jiné osoby ve stupni I, nebo o osobu, která je 

závislá na pomoci jiné osoby ve stupni II, III nebo IV, nebo je studentem a studium se posuzuje 

podle zákona o důchodovém pojištění, nebo je tím, kdo se rekvalifikuje podle zákona 

o zaměstnanosti a sleva se poskytuje 12 měsíců od nástupu, nebo také osobou se zdravotním 

postižením podle zákona o zaměstnanosti či osobu mladší 21 let. U toho zaměstnance se 

nezkoumá délka úvazku, i při plném úvazku je nárok na slevu. 

Podmínkou pro uplatnění slevy na pojistném zaměstnavatelům u těchto zaměstnanců je 

s výjimkou zaměstnance mladšího 20 let sjednání kratší pracovní nebo služební doby, než činí 

stanovená týdenní pracovní nebo služební doba, přičemž takováto stanovená pracovní nebo 

služební doba musí činit nejméně 8 a nejvíce však 30 hodin týdně ze všech pracovních 

a služebních úvazků u téhož zaměstnavatele. 

Sleva zaměstnanci nenáleží, pokud je vyměřovací základ zaměstnance vyšší než 

1,5násobek průměrné mzdy, nebo odpracovaná doba zaměstnance včetně dob, které se považují 

za výkon práce u téhož zaměstnavatele, překročí v kalendářním měsíci 138 hodin, nebo 

průměrný hodinový příjem zaměstnance, z něhož se platí pojistné na sociální zabezpečení, je 

v kalendářním měsíci vyšší než stanovená hranice průměrného hodinového příjmu odvozená 

od limitu 1,5násobku průměrného příjmu rozpočítáním na maximálně zkrácený úvazek 30 

hodin. Tímto opatřením se omezuje možnost získat slevu na pojistném za zaměstnance 

s vyššími příjmy snížením pracovního úvazku bez snížení příjmu, nebo jde o zaměstnance se 

zdravotním postižením, který je v pracovním poměru k zaměstnavateli uznanému za 

zaměstnavatele na chráněném trhu práce, anebo je zaměstnancem uvedeným v měsíčním 
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přehledu nákladů na náhrady mezd zaměstnanců pro uplatnění nároku na výplatu příspěvku 

v době částečné práce, takzvaného kurzarbeitu. 

Dále se vylučuje poskytování slev z více zaměstnání v pracovním či služebním poměru 

vykonávaných zaměstnancem souběžně na zkrácený úvazek. Sleva náleží jen z jednoho – 

z jednoho – zaměstnání. I když je více takových zaměstnání vykonáváno u téhož 

zaměstnavatele a úhrn všech úvazků není vyšší než 30 hodin týdně, sleva na pojistném náleží 

jen z jednoho zaměstnání, které si zaměstnavatel určí. U různých zaměstnavatelů několik 

zaměstnání na zkrácený pracovní úvazek. Slevu na pojistném za takového zaměstnance může 

uplatnit jen jeden z těchto zaměstnavatelů, a to ten, který jako první ohlásil záměr uplatňovat 

za zaměstnance slevu České správě sociálního zabezpečení. 

Podmínkou nároku na slevu dále je, že zaměstnavatel, který se rozhodne uplatňovat slevu 

na pojistném, tento záměr ohlásí České správě sociálního zabezpečení. Zaměstnavatel bude 

technicky uplatňovat slevu na pojistném na přehledu o výši pojistného, který předkládá 

příslušné okresní správě sociálního zabezpečení. Slevu jde odečítat od pojistného odváděného 

za příslušný kalendářní měsíc. 

Zároveň jsou v zákoně uvedeny způsoby prokazování jednotlivých důvodů pro uplatnění 

slevy na pojistném a dále se stanovují povinnosti zaměstnavatele evidenčního a informačního 

charakteru včetně povinnosti informovat zaměstnance o tom, že je na něho uplatňována sleva, 

a povinnosti zaměstnance týkající se součinnosti při uplatňování slevy zaměstnavatelem včetně 

povinnosti sdělit zaměstnavateli sjednání dalšího zkráceného úvazku, na který by slevu mohl 

uplatňovat jiný zaměstnavatel. 

Česká správa sociálního zabezpečení povede příslušné evidence zaměstnanců 

a zaměstnavatelů. Komunikace České správy sociálního zabezpečení se zaměstnavateli bude 

probíhat elektronicky se zaručenou identitou. 

Dílčí navazující úpravy se provádějí ještě v souvisejících zákonech, a to v zákoně 

o sociálních službách, kde se rozšiřuje okruh důvodů, pro které úřad práce vydává potvrzení 

o době péče o osobu závislou na pomoci jiné osoby, o vystavení tohoto potvrzení též pro účely 

poskytování slevy na pojistném. Dále v zákoně o zaměstnanosti, kde se doplňuje ustanovení 

o vydání potvrzení o rekvalifikaci. Dále v zákoně o organizaci a provádění sociálního 

zabezpečení, kde se doplňují oprávnění orgánů sociálního zabezpečení vyžadovat potřebná 

sdělení též pro účely kontroly odvodu pojistného. 

Účinnost návrhu tohoto zákona se navrhuje prvním dnem sedmého kalendářního měsíce 

následujícího po jeho vyhlášení. Zohledňují se přitom technické možnosti realizace návrhů 

zákona u České správy sociálního zabezpečení a u IT systémů zaměstnavatelů. 

Finanční dopady se odhadují z hlediska výpadku na pojistném v objemu 1,9 až 3,9 

miliardy korun ročně. Předpokládáme však, že se nám podaří tady tímto krokem aktivovat na 

pracovní trh více než několik desítek tisíc lidí ze skupin, o kterých jsme hovořili v úvodu. Pokud 

toto číslo překročí více jak 30 000 tisíc lidí, kteří na ty částečné úvazky začnou pracovat, je 

předpoklad, že tento výpadek na pojistném se státu bude kompenzovat. S každým vyšším 

nárůstem to bude už potom benefitem státu a především benefitem ekonomiky, kdy pracovní 

trh, firmy, zaměstnavatelé získají navíc další lidi pro neobsazená pracovní místa, která jsou 

v současnosti problémem, který brzdí rozvoj, nebo jedním z problémů, které také brzdí rozvoj 

ekonomiky a českých firem. Děkuji vám za pozornost. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, pane ministře. Nyní prosím, aby se 

slova ujal zpravodaj pro prvé čtení pan poslanec Vít Kaňkovský. Prosím, máte slovo. 

 

Poslanec Vít Kaňkovský: Ještě jednou dobré odpoledne, vážená paní místopředsedkyně, 

vážení členové vlády, milé kolegyně, kolegové. Pan ministr Jurečka poměrně podrobně 
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představil vládní návrh zákona o pojistném na sociální zabezpečení a příspěvku na státní 

politiku zaměstnanosti, na jejich úpravy a na úpravy dalších souvisejících zákonů. Jako 

zpravodaj tedy zmíním už jenom opravdu ty základní parametry a jenom pár poznámek nad 

rámec tohoto. 

Jak už pan ministr zmínil, tento návrh cílí na to, abychom zlepšili podmínky na českém 

pracovním trhu, a to ve smyslu podpory zkrácených pracovních úvazků u specifických osob, 

které tady pan ministr zmiňoval. Zmíním už jenom velmi rychle osoby 55+, osoby, které se 

starají nebo pečují o osobu blízkou, osoby se zdravotním hendikepem, mladí lidé do 21 let, 

studenti a někteří další. Cílem je podpořit tuto skupinu na pracovním trhu. Vychází to i z ne 

úplně lichotivé statistiky, kterou má Česká republika právě ve srovnání s dalšími zeměmi. 

Uvedu jenom některé země. Například Německo, které má podíl zkrácených pracovních úvazků 

na pracovním trhu 27,9 %, Rakousko 28,7 %, zatímco Česká republika se pohybuje těsně pod 

6 %. To znamená, tento návrh cílí na to, abychom dokázali na pracovním trhu zkrácené pracovní 

úvazky více podpořit. Samozřejmě v době, kdy čelíme energetické krizi, velké inflaci, si 

myslím, že je to ještě o to důležitější. Nicméně tento návrh necílí jenom na tuto krizovou dobu, 

ale věřím, že přinese profit i do dalšího období. 

Pevně věřím také – a to je také cílem tohoto vládního návrhu – že se podaří dostat na 

pracovní trh více zaměstnanců. Víme dobře, že firmy na českém pracovním trhu na některé 

pracovní pozice velmi úpěnlivě shánějí zaměstnance, a někdy tou blokádou je právě i to, že se 

bojí, nebo že mají nějaké bariéry pro to, zaměstnat je na zkrácené úvazky. Pevně věříme, že ta 

sleva na pojistném bude tím motivačním faktorem. 

Vláda se ve svém vládním prohlášení zavázala, že bude ještě dále pracovat s tím, aby se 

zlepšila situace na trhu práce. To znamená, toto věřím, že není poslední návrh, který by měl 

zlepšit flexibilitu českého pracovního trhu, a že to není poslední návrh, který by zlepšil také 

postavení zaměstnance ve smyslu slaďování pracovního, osobního a rodinného života. 

Tento návrh zákona je navržen ve zkráceném režimu dle § 90 odst. 2. Toť vše v tuto chvíli 

jako zpravodaj. Děkuji vám za pozornost. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, pane zpravodaji. Poprosím vás, abyste 

zaujal své místo u stolku zpravodajů. Otevírám obecnou rozpravu, do které se přihlásila zatím 

paní poslankyně Šafránková. Prosím, máte slovo. 

 

Poslankyně Lucie Šafránková: Děkuji vám za slovo. Vážené kolegyně, vážení kolegové, 

já si dovolím jenom krátce přednést naše stanovisko poslaneckého klubu SPD. My totiž 

dlouhodobě prosazujeme nastavení systémové podpory zaměstnávání na částečné pracovní 

úvazky těm skupinám osob, které jsou na trhu práce nejvíce ohroženy a kterým tato forma 

zaměstnávání nejvíce vyhovuje z důvodu potřeby sladit pracovní život s tím rodinným. To se 

samozřejmě nejvíce týká rodičů malých předškolních dětí, kteří se chtějí po rodičovské 

dovolené postupně vracet do zaměstnání. Jde ale i o podporu zaměstnanosti občanů 

v těsně předdůchodovém věku nebo osob, které chtějí dobrovolně pracovat i v důchodovém 

věku. Zde je klíčově důležité nastavit podporu zaměstnanců i zaměstnavatelů tak, aby bylo pro 

obě strany vzájemně výhodné smlouvu o částečném pracovním úvazku uzavřít. 

Za nejvhodnější podobu takové podpory považujeme tu formu, která je obsažena v našem 

programu. Jde o to, aby rodiče předškolních dětí mohli pracovat na zkrácené pracovní úvazky 

v délce 30 hodin týdně, přičemž by obdrželi plnou mzdu, jako by pracovali na plný 40hodinový 

úvazek. Rozdíl v mzdových nákladech by byl soukromým zaměstnavatelům hrazen státem. To 

by bylo systémové řešení, které by nepoškodilo ani jednu stranu tohoto pracovního vztahu. 

Zejména by to bylo řešení, na rozdíl od vládního návrhu, které by nepřineslo úbytek peněz na 

důchodovém účtu, tedy neznamenalo by to pokles výběru důchodového pojištění s dalšími 

dopady, například v budoucnu na výplaty důchodů. 
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Proto bych tady ráda apelovala na pana ministra, aby učinil všechny potřebné kroky 

k tomu, aby návrh na podporu částečných zaměstnaneckých úvazku, se kterými souhlasíme, 

také doprovodil kroky, které nahradí výpadek prostředků v průběžném systému primárně 

určených na naše důchody. Děkuji. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, paní poslankyně. Nyní s přednostním 

právem se přihlásila paní místopředsedkyně Richterová. Prosím, máte slovo. 

 

Místopředsedkyně PSP Olga Richterová: Velmi děkuji za slovo. Já bych chtěla už 

jenom dodat, že tohle je vlastně zákon, který by pomohl mnoha skupinám obyvatel. Už tady 

mnohé zaznělo. Jenom aby to bylo zcela zřejmé, tak bych ráda vypíchla – protože si myslím, 

že to je jedna z velice důležitých norem a že to může být velká pozitivní změna pro naši 

společnost, ta větší podpora částečných úvazků – komu všemu to může pomoci. To nižší 

zdanění částečných úvazků, které jsme i třeba ve společném programu Pirátů a Starostů měli 

jasně popsané, že to chceme, je to prostě programová priorita naší vlády jako celku i nás 

jednotlivých stran. Tak jsme si jasně uvědomovali, že to zjednoduší situaci mladých rodičů, 

rodin s malými dětmi a usnadní to přechod postupně do zaměstnání, protože zejména s malými 

dětmi je velice obtížné skloubit práci a péči. Současně myslím, že mnozí z vás znáte ženy, které 

by rády neztratily kvalifikaci, které by si rády udržely kontakt s oborem, jen zkrátka dnes se ty 

malé částečné úvazky zaměstnavatelům nevyplatí. Náklady na pracovní místa jsou často fixní 

bez ohledu na to, jak velký je ten úvazek. Takže s vědomím toho všeho jsem opravdu velice 

ráda, že toto rodičům nabídneme, že usnadníme slaďování rodiny, péče a práce. V zahraničí je 

dobře vidět, jak to lidé využívají, ty plynulé možnosti, plynulé přechody od úvazků opravdu 

maličkých s malými dětmi až pod ty třeba tříčtvrtinové s většími. Protože i tak ta péče bývá 

náročná. 

To je na jedné straně toho rodinného životního spektra. Pak je to ale samozřejmě situace 

lidí ve zralém věku, kdy zase by člověk rád ještě pracoval, třeba využil zkušenosti, nicméně 

opět máme ten systém dnes nastavený na takové to "všechno, nebo nic". Často se stává, že lidé 

z plného pracovního nasazení přecházejí plně do důchodu, byť by třeba rádi ještě si řekli, že na 

částečný úvazek by práci zvládli. 

Nyní věříme, že se zvýší nabídka, přitažlivost té možnosti částečných úvazků pro 

zaměstnavatele a že to i opět trošku povzbudí ten společenský trend, nepřestat třeba na ten 

částečný úvazek pracovat úderem té možnosti odejít do důchodu, zvážit si to, využít třeba 

možnosti si v budoucnu důchod o něco navýšit, protože člověk bude dobrovolně o něco déle 

pracovat. A toto menší zdanění částečných úvazků, které ve finále může zvýšit příjmy seniorům, 

kteří budou chtít, je zase další pozitivní efekt a finálně je to něco, co jde prostě v souladu 

s trendem podpořit svobodu volby. To bych chtěla jenom závěrem zdůraznit. 

Já jsem hluboce přesvědčená, že máme umožnit lidem vybrat si různé životní cesty, a toto 

je zase rozšíření té palety možností čistě na bázi dobrovolnosti a na bázi toho, že vnímáme, že 

v České republice, tak jak tady zaznělo, ve srovnání s mnoha jinými zeměmi, kde lidé mají 

podobné životní sny, podobné ambice a i třeba podobný počet dětí, tak ale velmi se lišíme právě 

v těch možnostech slaďování práce a péče. Toto je cesta, jak pomoci tedy rodičům malých dětí 

obecně, ale ženám zejména. A jsem za to velmi ráda. Děkuji. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, paní místopředsedkyně. Ptám se, zda 

se ještě někdo hlásí do obecné rozpravy? Ano, pan zpravodaj. Prosím, máte slovo. 

 

Poslanec Vít Kaňkovský: Milé kolegyně, kolegové, já bych ještě krátce vyslovil postoj 

klubu KDU-ČSL k této novele. Já jsem velmi rád, že se podařilo domluvit na vládní úrovni 

v rámci vládní pětikoalice tento návrh zákona. Možná se to může zdát jako malá změna, 
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nicméně já jsem velmi přesvědčen o tom, že to je první důležitá vlaštovka, která by měla 

směřovat k tomu, abychom skutečně větší flexibilitu na pracovním trhu dokázali v České 

republice zavést a posílit. Takže velmi děkuji za to, že jsme se na tom dokázali shodnout, děkuji 

také za to, že – alespoň z kuloárů vnímám to, že je to zajímavé téma i pro opozici, a chtěl bych 

jenom připomenout to, že pokud toto považujeme za první vlaštovku, kdy očekáváme, že 

bychom dokázali na ten pracovní trh dostat některé z těch zranitelných skupin, ať už jsou to 

lidé předseniorního věku, osoby pečující o osobu blízkou, maminky od malých dětí, zdravotně 

postižení a tak dále, tak pevně věřím, že se dokážeme dohodnout i na některých dalších krocích. 

A připomenu některé, které jsme podávali s kolegy z ODS, z TOP 09, z Pirátů, ze STAN 

v minulém volebním období. Týká se to například zdravotního pojištění u zkrácených úvazků, 

kdy lidé, kteří nedosahují minimální mzdy a nedosahují toho minimálního vyměřovacího 

základu, tak při každém navýšení minimální mzdy, což v posledních letech je trend, tak vlastně 

u nich vždycky s každým navýšením minimální mzdy dochází k poklesu jejich reálné mzdy. 

A já pevně věřím, když tady vidím pana ministra zdravotnictví Válka, že to bude jedno z dalších 

témat, která budeme ve vládní koalici, a pevně věřím, že i napříč politickým spektrem, 

diskutovat. 

Ministerstvo práce a sociálních věcí chystá další opatření, která směřují ke zlepšení 

flexibility pracovního trhu. Týká se to také novely, která už tady byla v minulém volebním 

období také jako poslanecká a týká se home office. To je další věc, kterou potřebujeme 

legislativně dořešit. Víme, že v době covidu to byl institut, který byl velmi často využíván, 

nicméně chybí nám k němu jednoznačné právní ukotvení a potřebujeme – 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Pane poslanče, já se velmi omlouvám. 

Poprosím kolegy, aby se ztišili. Prosím, můžete pokračovat. 

 

Poslanec Vít Kaňkovský: Potřebujeme v tom, abychom dokázali mít více zkrácených 

úvazků, mít větší flexibilitu na tom pracovním trhu a lépe slaďovat ten profesní, osobní 

a rodinný život, tak potřebujeme motivovat jak zaměstnavatele, tak zaměstnance. A já pevně 

věřím, že vláda, která se k těmto krokům zavázala, v nich bude v tom dalším období pokračovat, 

a velmi bych si přál, aby tato novela, kterou tady dnes projednáváme, prošla legislativním 

procesem a skutečně byla tím nastartováním v tom procesu větší flexibility českého pracovního 

trhu. Děkuji vám za pozornost. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji. Ptám se, zda se ještě někdo hlásí do 

obecné rozpravy? Není tomu tak, obecnou rozpravu končím a ptám se, zda je zájem o závěrečná 

slova? Pan ministr? Má zájem. Prosím, pane ministře, máte slovo. 

 

Místopředseda vlády, ministr práce a sociálních věcí ČR Marian Jurečka: Děkuji, já 

už jen velmi stručně. Děkuji za tu rozpravu, která byla věcná a konkrétní. Myslím si, že když 

se tady toto podaří začít aplikovat do praxe, tak je to velký posun v podpoře těch zranitelných 

skupin lidí, které touto formou chceme podpořit, a já věřím tomu, že tady je opravdu potenciál 

několik desítek tisíc lidí aktivovat pro pracovní trh, nabídnout jim tady tuto možnost, jak při 

péči o osobu blízkou, o děti nebo lidi, kteří jsou už v předdůchodovém nebo důchodovém věku, 

jak je aktivovat na pracovní trh. Takže si myslím, že to je opravdu velmi solidní posun v oblasti 

pracovního trhu v České republice, jak tady už zaznělo. Budu rád, když potom ještě dotáhneme 

ty další věci, které s touto agendou souvisí, i ta oblast zdravotního pojištění, která spadá do 

gesce pana ministra Válka, ale potom i ty ještě další věci, které souvisí například s otázkou 

slaďování rodinného a pracovního života z hlediska dostupnosti služeb, to, na čem pracujeme 

dneska z hlediska investic do dětských skupin, budování těchto kapacit tak, aby ten trend, který 

se nám tady daří držet v posledních zhruba 12 letech, zvyšování porodnosti v České republice, 

kdy tady byla porodnost zhruba 1,14 dítěte na jednu ženu před zhruba 12 lety, tak se dostáváme 
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dneska na třetí místo v Evropě, kdy máme porodnost zhruba 1,8 dítěte na jednu ženu, a vlastně 

je tady prostředí, které se zlepšuje, víc přívětivé pro rodiče, ale i pro ty ostatní osoby. Takže 

děkuji za tu podporu a budu rád, když to lidem, o kterých to je, kterým tím pomáháme, opravdu 

zlepší kvalitu jejich životů. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji, pane ministře. Pan zpravodaj má 

zájem o závěrečné slovo? Nemá zájem. Nyní tedy, protože nezazněla námitka, rozhodneme 

podle § 90 odst. 5 o pokračování projednávání tohoto návrhu. 

Já přednesu návrh usnesení a zároveň přivolám kolegy z předsálí: "Poslanecká sněmovna 

souhlasí s pokračováním jednání o sněmovním tisku 236 tak, aby s ním mohl být vysloven 

souhlas již v prvém čtení." 

A ještě než zahájím hlasování přečtu omluvu. Omlouvá se pan ministr Lipavský od 16.45 

z pracovních důvodů. 

A nyní bychom tedy přistoupili k hlasování. Já zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro? 

Kdo je proti? 

V hlasování číslo 7 přihlášeno 167 poslanců a poslankyň, pro 157, proti nikdo. Návrh byl 

schválen, návrh usnesení jsme tedy přijali. 

Zahajuji tedy podrobnou rozpravu a ptám se, zda se někdo hlásí do podrobné rozpravy? 

Není tomu tak, končím podrobnou rozpravu. Táži se, zda je zájem o závěrečná slova. Pan 

ministr nemá zájem? Nemá. Pan zpravodaj ano. Prosím, máte slovo. 

 

Poslanec Vít Kaňkovský: Já už jen krátce. Já děkuji ctěné Sněmovně, že v tomto případě 

neuplatnila veto na projednávání v § 90 odst. 2, tudíž že budeme moci hlasovat dnes finálně 

o tomto návrhu zákona. 

 

Místopředsedkyně PSP Věra Kovářová: Děkuji. Nyní bychom přistoupili k hlasování 

o celém návrhu zákona. 

Přednesu návrh usnesení: "Poslanecká sněmovna vyslovuje souhlas s vládním návrhem 

zákona, kterým se mění zákon číslo 589/1992 Sb., o pojistném na sociální zabezpečení 

a příspěvku na státní politiku zaměstnanosti, ve znění pozdějších předpisů, a další související 

zákony, podle sněmovního tisku 236." 

Já zahajuji hlasování a ptám se, kdo je pro návrh usnesení? Kdo je proti? 

V hlasování číslo 8 přihlášeno 169 poslanců a poslankyň, pro 162, proti nikdo. Návrh byl 

přijat. Konstatuji, že jsme s návrhem zákona vyslovili souhlas, a končím tímto projednávání 

tohoto bodu. 

Vážené paní poslankyně, páni poslanci, projednali jsme stanovený pořad 26. schůze 

Poslanecké sněmovny, kterou tímto končím, a připomínám, že za deset minut budeme 

pokračovat v přerušené 25. schůzi Poslanecké sněmovny, tedy v 17.30. Děkuji. 

(Schůze skončila v 17.20 hodin.) 


